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Redegørelse   vedrørende   Natomolen. Okt.   2016 
 
Indledningsvist   skal   nævnes   at   Lyngsbæk   pier,   eller   i   daglig   tale   Natomolen,   ejes   af   Nato,   men 
administreres   af   det   danske   Forsvar.   Molen   blev   bygget   for   natomidler   tilbage   i   1960erne. 
 
Molen   har   været   ude   af   drift   i   nogle   år,   og   Forsvaret   har   (efter   eget   udsagn)   bedt   Nato   om   en 
afmelding.   Denne   afmelding   har   aldrig   fundet   sted   og   man   ved   ikke   hos   Forsvaret,   hvornår 
den   kan   formodes   at   finde   sted. 
 
På   foranledning   af   Syddjurs   kommune,   har   samtlige   grundejerforeninger   langs   Kystvejen 
koordineret   grundejerforeningernes   indstilling   vedrørende   Natomolens   fremtid.   Alene   blandt 
medlemmerne   i   Grundejerforeningen   Femmøller   Strand,   er   der   uenighed   om   hvad   molens 
skæbne   skal   være.   Lidt   generaliserende   kan   man   sige   at   medlemmer   der   bor   i   umiddelbar 
nærhed   af   molen,   ønsker   den   hen   hvor   peberet   gror.   Oppe   i   bakkerne   kan   man   bedre   se   dens 
nytte   i   forbindelse   med   turisme   og   rekreative   formål. 
 
Indstillingen   til   kommunen   fra   Kystvejs   grundejerforeningernes   koordinering   er,   at   vi 
(grundejerne)   gerne   ser   molen   bibeholdt      under   følgende   forudsætninger: 
 

● molen   skal   være   sikker   at   færdes   på. 
● molen   skal   ikke   være   til   gene   for   naboer,   d.v.s: 

○ lugtgener   skal   elimineres. 
○ strømforhold   skal   bringes   i   orden.   (hænger   sammen   med   lugtgener). 

● forholdene   omkring   toilet   og   trafikforhold   skal   bringes   i   orden. 
 
Hvis   ikke   disse   forudsætninger   kan   tilvejebringes,   er   indstillingen   at   molen   fjernes. 
 
Kommunens   holdning   til   molen   er   lidt   tvetydig   idet   kommunens   medarbejdere   helst   ser   molen 
fjernet,   mens   politikerne   gerne   ser   den   bibeholdt,   fordi   den   tjener   et   formål   i   forbindelse   med 
turisme   og   fritid   (fiskeri,   dykning,   m.v.).   Men   politikerne   erkender   også   at   forholdene   omkring 
molen   skal   være   tilstede   for   at   bibeholde   den:   afmelding   fra   Nato   og   molens   aktuelle   tilstand 
og   dermed   de   nødvendige   investeringsmidler,   skal   afklares. 
 
Forsvaret   har   tidligere   givet   udtryk   for   at   man   anser   Natomolen   for   at   være 
kondemneringsværdig,   men   man   anerkender   ikke   at   man   er   forpligtet   til   at   nedtage   molen 
efter   at   denne   er   taget   ud   af   drift.   Det   meget   omtalte   dokument,   der   tilsiger   Forsvaret   at   rage 
molen   ned   efter   endt   drift,   har   ikke   kunnet   opdrives.   Forsvaret   benægter   eksistensen   af   et 
sådant   dokument   og   kommunen   mener   ikke   man   vil   være   i   stand   til   at   finde   det   (!).   Der   er 
iværksat   aktiviteter   til   at   forsøge   at   identificere   dokumentet   via   forskellige   instanser,   bl.a. 
Rigsarkivet   og   Statsarkivet.   Hvis   ikke   “den   rygende   pistol”   kan   findes,   kan   vi   måske   finde 
dokumenter   der   stærkt   indikerer   at   der   findes   en   aftale   om   nedrivning. 
 
Forsvaret   har   tidligere   givet   udtryk   for   at   man   af   sikkerhedshensyn   sagtens   kan   afspærre 
moleområdet,   hvorefter   det   henligger   til   almindelig   forfald.    Det   vil   vi   for   alt   i   verden   undgå .   Vi 
har   nu   sammen   med   kommunen,   bevirket   at   den   første   aftale   er   forlænget   med   2   år,   dvs.   til   og 
med   august   2018.   Vi   har   derfor   de   to   år   til   at   forsøge   at   få   molens   fremtid   afklaret. 
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Syddjurs   kommune   og   grundejerne   er   enige   om   at   vi   kun   har   plads   til   én   ruin   i   området,   nemlig 
Kalø.   Vi   skal   undgå   at   vi   i   fremtiden   får   molen   som   en   ruin   i   strandkanten.   Kommunen   vil 
henvende   sig   til   Forsvarsministeriet   med   en   bøn   om   at   hjælpe   med   en   natoafmelding   af   molen. 
Det   er   nemlig   dér   at   det   hele   starter. 
 
Vi   arbejder   på   at   aktivere   Nationalparken   Mols   Bjerge   i   at   bistå   med   afklaring   af   molens 
fremtid.   Vi   kan   vanskeligt   forestille   os   en   moleruin   midt   i   én   af   Danmarks   skønneste 
nationalparker. 
 
Opdateringer   om   molen   vil   kunne   læses   på   grundejerforeningens   hjemmeside   og   på   dens 
Facebook   gruppe. 
http://www.gffs.dk/ 
https://www.facebook.com/groups/grundejerforFemmoellerStrand/ 
 
 
 
på   vegne   af   Grundejerforeningen   Femmøller   Strand 
Arne   Bojesen 
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